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Přesně� ve  dvacet� hodin� evropského� času�
bude�dne�28.�února�2014�zahájen�14.�repre-
zentační�ples�železničářů�v olomouckém�ho-
telu�Clarion�Congress�Hotel.�K tanci�a posle-
chu�hraje�hudební�skupina�Funny�Dance�Band�
a DJ�Grandfather.

Kromě�toho�na návštěvníky�čeká�taneční�
vystoupení�a obvyklá�soutěž�o ceny�(tombo-
la).�Bližší�informace�uvádíme�na str.�9.

– RED –

„Otevíráme zlatou bránu olympijského turna-
je! Jsme olympijští vítězové! Přepište dějiny, Čes-
ká republika vyhrála zimní olympijské hry v led-
ním hokeji!“, křičí�sportovní�komentátor�Robert�
Záruba... tedy�poněkud�jsme�se�zřejmě�zadrhli�
v čase,�Nagano�už�je�řadu�let�zpátky�a hokejo-
vý�čas�pro�Soči�nastává�(12.�února).�

Držme�se�tedy�reality�a přenesme�se�do ho-
kejového�klání�Mistrovství�České�republiky�
železničářů,�které�proběhlo�v závěru� ledna�
v Praze.�V týdeníku�Obzor�jsem�sice�objevil�pa-
třičnou�zprávu,�ovšem�bez�konkrétních�infor-
mací,�které�jsou�podstatné�především�pro�čte-
náře�magazínu�NeRV.�Pomohu�si�tedy�zprávou,�
kterou�mám�k dispozici:

Při utkání skupiny B mezi PO Česká Třebová 
a PO Louny došlo během hokejového zápasu ke  
kolapsu brankáře J. Ch. z Loun. V průběhu  zdra-
votnického zásahu došlo i ke chvilkové zástavě 
srdeční akce. Z tohoto důvodu byla prioritou  ne-
přímá srdeční masáž a uvolnění dýchacích cest. 
Jmenovaného se podařilo oživit a zachovat ži-
votně důležité funkce do  příjezdu rychlé zá-
chranné služby hl. m. Prahy, především zásahem 
R. Douskové a spoluprací s ostatními spoluhráči.

Důležitý byl také telefonický kontakt se ZZS hl. 
m. Prahy. Díky včasnému zásahu Renaty Dousko-
vé se podařilo jmenovaného předat do péče zá-
chranné zdravotnické služby při vědomí. Hráč byl 
předán ve stabilizovaném stavu. Jmenovaný byl 

První�řádné�jednání�Nedrážního�republikové-
ho�výboru�OSŽ�po VI.sjezdu�OSŽ�v roce�2014�
se�konalo�21.�ledna�tradičně�v zasedací�míst-
nosti�Domu�Bohemika�v Praze-Vysočanech,�
který�je�sídlem�OSŽ.�Jednání�řídil�Pavel�Štiller.

Hosty�jednání�NeRV�byli�předseda�Odboro-
vého�sdružení�železničářů�Bc. Jaroslav�Pejša,�
pracovnice�právního�oddělení�Bc. Alena�Je-
níková,�organizační�pracovník�pro�vzdělává-
ní�členské�základny�Zdeněk�Brada�a zástup-
ci�tisku.

Na programu�bylo�mimo�jiné�vyjádření�zá-
stupců�dvou�základních�organizací�OSŽ�k od-
chodu�z NeRV�včetně�dodání�podkladů�podle�
Stanov�OSŽ�a Organizačního�řádu�OSŽ.�Dále�
se�přítomní�odboráři�zabývali�čerpáním�roz-
počtu�v roce�2013�a plánem�činnosti�NeRV�
a jeho�fi�nančním�zajištěním�v letošním�roce.�

Mimořádně�významné�bylo�vyhodnocení�
stavu�kolektivního�vyjednávání�ve společnos-
tech,�kde�má�OSŽ�členskou�základnu,�respek-
tive�NeRV�OSŽ.�K dalším�významným�bodům�
jednání�patřila�příprava�školení�pro�nově�zvo-
lené�předsedy�ZO�OSŽ�a hospodáře�ZO�OSŽ,�
změna�Statutu�a jednacího�řádu�NeRV�a vy-
tvoření�výborů�AŽD,�OHL�ŽS�a Dopravního�
zdravotnictví,�včetně�jejich�statutů�a  jedna-
cích�řádů.

Úkolem�pro�toto� jednání�bylo,�aby�si�zá-
stupci�ZO�OSŽ�písemně�připravili� informa-
ce�o stavu�kolektivního�vyjednávání.�Organi-
zace,�které�projevily�zájem�o přechod�v rámci�
OSŽ�si�měly�přinést�podklady�podle�usnesení�
z 18. řádného�jednání�NeRV.�První�bod�byl�spl-
něn,�druhý�nikoliv.�
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Základní�organizace�Czech�Coal�Services�
MUS�svého�zástupce�nevyslala,�předseda�Pars�
Nova�Šumperk�Pavel�Horák�konstatoval,�že�je-
jich�základní�organizace�podala�žádost�pří-
mo�na ústředí�Odborového�svazu�železničářů�
a členové�z obavy�z případného�postihu(?)�ne-
hodlají�své�rozhodnutí�dokladovat�prezenč-
ní�listinou.

Předseda�OSŽ�Bc. Jaroslav�Pejša�připomněl�
své�vystoupení�z listopadového�jednání�NeRV,�
a opět�zdůraznil,�že�takováto�žádost�odporu-
je�systému�činnosti�OSŽ.�Připomněl,�že�v rám-
ci�zkvalitňování�činnosti�NeRV�byla�schválena�
pro�tento�nedrážní�výbor�funkce�tajemníka.�
Jak�je�v politice�běžné,�nastala�nyní�doba�jis-
tého�hájení�tak,�aby�představitelé�NeRV�svou�
aktivitou�potvrdili,�že�toto�rozhodnutí�bylo�
správné.�ZO�Pars�Nova�Šumperk�vyvíjí�odliš-
nou�činnost�od železniční�problematiky�a pro-
to�by�v případě�schválení� jejího�přechodu�
v rámci�OSŽ�musela�působit�samostatně,�což�
by�jí�nepřinášelo�žádné�výhody.�Je�tedy�spíše�
nutno�řešit,�co�odborářům�z Pars�Nova�na kon-
tinuitě�s NeRV�OSŽ�nevyhovuje.

Místopředseda�OSŽ�a předseda�NeRV�OSŽ�
Miroslav�Novotný�znovu�zdůraznil,�že�v sou-
ladu�se�stanovami�OSŽ�musí�být�takováto�žá-
dost�doložena�prezenční� listinou,�aby�bylo�
zřejmé,�že�si�to�přeje�každý�člen�základní�orga-
nizace.�Prezenční�listina�je�v takovémto�přípa-
dě�důležitým�právním�dokladem.

Předseda�OSŽ�Bc. Pejša�tedy�navrhl,�že�stá-
vající�situaci�může�řešit�členská�chůze�v Pars�
Nova,�kde�vše�osobně�projedná�se�členy�zá-
kladní�organizace,�aby�se�dospělo�k  jedno-
značnému�závěru.�Osobní�kontakt�je�nadřaze-
ný�jakékoliv�písemné�výměně�názorů.

Pro�jednání�konference�byly�dohodnuty�ter-
míny�13.�února,�popřípadě�19.�března�2014.�

V další�části� jednání�NeRV�byly�podány�in-
formace�z jednání�Ú�OSŽ,�P�OSŽ,�které�před-
nesli� předseda� OSŽ� a  místopředseda� OSŽ�
(předseda�NeRV�OSŽ).�Vzhledem�k tomu,�že�

ekonomická�situace�na železnici�není�přízni-
vá,�nedojde�k dostatečnému�naplnění�sociál-
ního�fondu,�což�se�odrazí�na nutnosti�vyšších�
úspor�odborového�sdružení.�Veškeré�výdaje�je�
třeba�obezřetně�hlídat.�Přesto�budou�mít�čle-
nové�odborů�i nadále�dotace�např.�pro�účast�
v rekreačních�zařízeních�OSŽ�Skalka�na Slo-
vensku�a Orion�v Řecku.

Pro�vytvoření�rovných�podmínek�železnice�
a ostatních�přepravců�je�plánována�návštěva�
u nového�ministra�dopravy,�s kterým�na toto�
ožehavé�téma�bude�vyvoláno�jednání.

Předseda� Novotný� v  rámci� podávání� in-
formací�z vyšších�orgánů�OSŽ�připomněl,�že�
do základních�organizací�budou�elektronicky�
zaslány�evidenční�listy,�které�je�třeba�vyplnit�
a vrátit,�aby�mohly�být�vytýčeny�okruhy,�jimž�
je�třeba�věnovat�zvýšenou�pozornost�a vzá-
jemnou�spolupráci�se�základními�organizace-
mi�tak�neustále�vylepšovat.

Čerpání�rozpočtu�NeRV�v roce�2013�bylo�
bez� připomínek� schváleno.� Rozpočet� OSŽ�
na rok�2014�je�momentálně�řešen�jako�dvou-
měsíční�provizorium,�pravděpodobně�však�
může�být�nepatrně�navýšen�oproti�předcho-
zímu�roku.�Jedním�z důvodů�navýšení�je�čin-
nost�dvou�nových�výborů,�které�vznikly�k již�
ustavenému�v AŽD�Praha,�a to�v OHL�ŽS�a Do-
pravním�zdravotnictví.�

Určitým�pozitivem�je,�že�se�pro�rok�2014�
podařilo�sjednat�opravy�rekreačních�zaříze-
ní�OSŽ�jako�sponzorský�dar.�Bohužel�na druhé�
straně�se�nepodařilo�zachovat�turnaj�tříčlen-
ných�družstev�v bowlingu,�který�byl�každo-
ročně�konán.�Ostatní�turnaje�zůstávají.�Ruší�se�
také�výjezdní� jednání�NeRV�v zahraničí,�a to�
na základě�kritiky�některých�bývalých�před-
sedů�základních�organizací,�protože�se� jich�
už�nemohou�nadále�(po skončení�funkce)�zú-
častňovat.�

Počítačová�gramotnost�a další�školení�bu-
dou�zajišťována�prostřednictvím�organizač-
ního�pracovníka�OSŽ�Zdeňka�Brady.�Ten�také�
osobně�podal� informaci�o termínech�škole-

ní�členské�základny.�Důležitá�je�změna�výuky�
počítačové�gramotnosti.�Výuka�byla�z Pardu-
bic�převedena�do Prahy,�do zasedací�míst-
nosti�OSŽ�v Domě�Bohemika.�Do sídla�OSŽ�se�
přesune�také�řada�školení�pro�předsedy�a hos-
podáře�ZO�OSŽ.

Jednání�NeRV�zůstanou�v dvouměsíčních�
cyklech.�Gestorem�za právní�oddělení�OSŽ�je�
Bc. Alena�Jeníková.�

Kolektivní� vyjednávání� probíhá� v  šesta-
dvaceti�společnostech�se�střídavými�úspě-
chy,�vcelku�je�však�možno�konstatovat�urči-
té�zlepšení�oproti�minulosti.�Zdá�se,�že�vleklá�
krize�z minulých�let�pomalu�ustupuje�a větši-
na�firem�už�netrpí�takovým�nedostatkem�za-
kázek,� jak�bylo�v předchozím�období�napro-
sto�běžné.�

Ústředí�OSŽ�odsouhlasilo�statut�a  jednací�
řád�NeRV�OSŽ�s jedinou�výjimkou,�a to�v čl.11�
Statutu�NeRV,�kde�se�vypouští�ČD,�a.s.,�SŽDC,�
s.o.�a ČD�Cargo,�a.s.�

Dále�místopředseda�OSŽ�a předseda�NeRV�
OSŽ�Miroslav�Novotný�informoval�o začlenění�
nové�základní�organizace�OSŽ�do NeRV.�Jedná�
se�o Elektrizaci�železnic�Kysak�na Slovensku.

V diskuzi�zaznělo,�že� jednání�ústředí�OSŽ�
nejsou�vždy� jednoduchá,�především�co�se�
týče�projednávání�činnosti�NeRV.�

Že�se�mnohdy�jedná�o diskriminaci�členské�
základny�NeRV,�naznačila�další�diskuzní�vy-
stoupení.�Jako�jeden�z příkladů�je�možno�po-
užít�kritiku�na zastupování�při�sportovních�ak-
cích.�Usnesení�o zastupování�na těchto�akcích�
se�však�mění�podle�okamžité�potřeby,�bez�
ohledu�na�předchozí�usnesení�ustředí�OSŽ.

Dále�z diskuze�vyplynulo,�že�veškerá�kri-
tika�k činnosti�NeRV�by�se�měla�řešit�přede-
vším�v rámci�součinnosti�ZO�OSŽ�začleněných�
do NeRV.�Nenajde-li�se�však�takto�řešení,�pak�
je�teprve�nutno�obrátit�se�na vyšší�orgán.

MUDr. Gabriela�Ritterová�ještě�připomněla,�
že�Reprezenzační�ples�železničářů�se�v letoš-
ním�roce�bude�opět�konat�v Olomouci,�ovšem�
tentokrát�v hotelu�Clarion,�a to�28.�února.

V závěru�jednání�bylo�bez�připomínek�při-
jato�usnesení.

Milan Sedlák
Foto: Jan Buchta
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ZŮSTANE ZO OSŽ Pars Nova ŠUMPERK SOUČÁSTÍ NeRV?
Dokončení ze str. 1

Střídání stráží... Na snímku vlevo dosavadní předseda ZO OSŽ DZ Nemocnice Praha Italská Kamil 
Bořek, vpravo nový předseda Michal Podsedník 
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Na základě�dohody�s ředitelem�společnosti�
AŽD�Praha,�s.r.o.�Ing. Zdeňkem�Chrdlem, MBA�
se�konalo�ve dnech�22.�a 23.�ledna�v zaseda-
cí�místnosti� firmy�školení�členů�základních�
organizací� Nedrážního� republikového� vý-
boru�OSŽ,�které�bylo�zaměřeno�na důchody�
a předdůchody,�přehled�pracovněprávních�
předpisů�a posledních�změn,�včetně�noveli-
zovaných�prováděcích�a souvisejících�před-
pisů�–�od 1.�ledna�2014,�základní�zásady�pra-
covního�práva,�účastníky�pracovněprávních�
vztahů,�zastupování�a plnou�moc,�výpovědní�
důvody�na straně�zaměstnavatele,�neplatné�
rozvázání�pracovního�poměru,�práva�odbo-
rových�organizací,� jejich�praktickou�aplikaci�
na úrovni�základních�organizací,�výborů�a je-
jich�vymahatelnost,� subjekty�státní�správy�
v oblasti�pracovněprávních�vztahů,�jejich�pů-
sobnost�a kontrolní�pravomoci,�Řád�právní�
pomoci�a jeho�praktickou�realizaci,�Desatero�
člena�OSŽ�pro�krizové�situace,�Podpůrný�fond�
OSŽ�a další�interní�normativní�akty�OSŽ�a také�
na nový�občanský�zákoník�a jeho�vliv�na pra-
covněprávní�vztahy�a činnost�odborové�orga-
nizace,�jak�jsme�již�o tom�informovali�v minu-
lém�vydání�magazínu.

Přednášeli�JUDr. Petr�Večeř,�Bc. Alena�Jení-
ková,�Zdeněk�Brada�a Miroslav�Novotný,�který�
také�školení�zahájil�a řídil�jeho�průběh.

Významným�dokumentem�pro�pracovníky�
je�především�zákoník�práce,�který�se�v podsta-
tě�nemění�ani�s nastupující�účinností�nového�
Občanského�zákoníku�od 1.� ledna�letošního�
roku.�Je�postaven�tak,�aby�byl�ochranou�pra-
covníka�jako�slabšího�partnera�v pracovním�
vztahu.�Se�změnami,�na které�je�třeba�se�za-
měřit,�seznámil�účastníky�školení�JUDr. Večeř�
a uvedl� i řadu�příkladů�z praktického�života.�
My�se�této�problematice�budeme�postupně�
věnovat�i na stránkách�internetového�magazí-
nu�Nedrážní�Obzor.

O nejdůležitějších�otázkách�z oblasti�dů-
chodů�a předdůchodů,�o�kterých�přednášela�

Bc. Alena�Jeníková,� jsme�čtenáře�informova-
li�v závěru�loňského�roku,�kdy�proběhlo�škole-
ní�pro�Moravu.

Že�slovo�„jednota“�není�zprofanované,�do-
kladoval�Zdeněk�Brada.�Mělo�by�být�zákla-
dem�odborové�práce,� i když�to�bohužel,�ne-
platí�všeobecně� �a mnohé�odborové�svazy�
vzájemně�nespolupracují.�Nedobrým�příkla-
dem�se�stávají�i někteří�bývalí�funkcionáři,�kte-
ří�po skončení�odborové�funkce�přecházejí�
do vedení�společností�a své�znalosti�využívají�
v neprospěch�svých�zaměstnanců.�

Na školení�došlo�v diskuzi�i na zajímavý�po-
znatek,�že�NeRV�jako�jeden�z mála�má�nárůst�
členské�základny.�

Miroslav�Novotný�se�mimo�jiné�zmínil�o ča-
sopisu�Sondy,�pro�odbory�důležité�studijní�po-
můcce.

Vzhledem� k  tomu,� že� školení� probíhalo�
v  prostorách� společnosti� AŽD� Praha,� měli�
jsme�možnost�nahlédnout�také�do jejich�fi-
remních�novin�AŽD�Info�a společně�s gene-
rálním�ředitelem�Ing. Chrdlem�se�zamyslet�
nad�jejich�činností�v loňském�roce�a plánech�
na rok�letošní.�Dejme�mu�tedy�slovo:

„Když�se�tedy�ohlédneme�za uplynulým�ro-
kem,�v drtivé�většině�jsou�vidět�jen�pozitiva.�
Získali� jsme�v České�republice�například�za-

PROBĚHLO ŠKOLENÍ 
FUNKCIONÁŘŮ NeRV 

převezen RZS na interní oddělení k následnému 
vyšetření a další lékařské intervenci. Odpolední 
informace o stavu nemocného byly příznivé. Kaž-
dé mistrovství republiky má tak své opodstatnění 
ve zdravotnickém  zajištění, prostřednictvím čle-
nů OSŽ při Dopravním zdravotnictví. Všem, kte-
ří poskytli první pomoc J. CH. patří poděkování ze 
strany vedení OSŽ a organizátorů soutěže.

Přejeme�tedy� lounskému�hokejistovi�brz-
ké�uzdravení,�aby�byl�opět�v plné�síle�a bez�ja-
kýchkoliv�nepříznivých�následků.�Vítej�do ži-
vota,�příteli!�

Emoce�jsou�namístě.�Vždyť�záchrana�živo-
ta�patří�vždy�mezi�nejkrásnější�počiny,�ať�už�
se�jedná�o laika�či�profesionála.�Dát�někomu�
nový�život�neznamená�být�nutně�hrdinou,�ale�
přesto�přináší�povznášející�niterní�pocit,�který�
není�možno�ničím�zkalit.

Zažívají�ho�všichni,�kterým�se�něco�takové-
ho�podařilo,�zažívají�ho�všichni,�kdo�se�na oži-
vování� lounského�hokejového�brankáře� ja-
kýmkoliv�způsobem�podíleli.�Nás�však�zaujme�
ono�konkrétní�jméno,�které�se�ve zprávě�ob-
jevilo�–�Renata�Dousková,�upřesňuji�Bc. Rena-
ta�Dousková.�

Kdo�je�Bc. Renata�Dousková?
Už� víme,� že� Bc.  Renata� Dousková� pochází�
z Havlíčkova�Brodu.�Po ukončení�základní�škol-
ní�docházky,�vystudovala –�a to� je�pro�tuto�
chvíli�nesmírně�důležité�–�Střední�zdravotnic-
kou�školu�v Českých�Budějovicích�–�obor�dět-
ská�sestra.�Od roku�1997�byla�zaměstnána�
v Železniční�nemocnici�Praha,�nyní�Nemocni-
ce�Praha�Italská,�kde�třináct�let�zastávala�funk-
ci�vedoucí�sestry�na oddělení�Centra�preven-
tivní�péče.�V roce�2007�pak�úspěšně�ukončila�
kombinované�bakalářské�studium�na Zdravot-
ně�sociální�fakultě�–�obor�ošetřovatelství.�Další�
důležitou�informací�je,�že�se�plně�realizuje�v od-
borářské�činnosti�–�v odborové�organizaci�ak-
tivně�pracuje�od svých�devatenácti�let,�nejpr-
ve�jako�členka,�později�jako�členka�závodního�
výboru�a po několik�uplynulých�let�také�zajiš-
ťovala�zdravotnický�dozor�na dětských�tábo-
rech�pořádaných�OSŽ�a na sportovních�akcích�
OSŽ.�Od roku�2008�zastávála�funkci�předsedy�
základní�organizace�Nemocnice�Praha�Italská�
a funkci�předsedy�Koordinační�rady�předsedů�
Dopravního�zdravotnictví.

A než�tuto�kapitolu�uzavřeme,�zdůrazněme,�
že�v loňském�roce�byla�zvolena�tajemnicí�Ne-
drážního�výboru�Odborového�sdružení�želez-
ničářů�–�netřeba�komentovat.�A když�tak�jen�
krátce:�DOBRÁ�VOLBA!

Milan Sedlák

ZACHRÁNIT 
ŽIVOT... 
JE JAKO DÁT 
NOVÝ –
VESELÉ 
NAROZENINY!

Foto: Jan Buchta

Dokončení ze str. 1



4	 � NEDRÁŽNÍ OBZOR

Informujeme

kázku�na komerční�projekt�ETCS,�se�kterým�
se�snažíme�prorazit� i v zahraničí.�Přicházíme�
s novými�aplikacemi�plně�elektronického�sta-
vědla�ESA�44,�které�náš�produkt�vyzdvihují�
nad�konkurenční�technologie.�Jsem�rád�také�
za to,�že�pokračujeme�v instalacích�dálkové-
ho�řízení,�například�na trati�Přerov–Česká�Tře-
bová.�Když�nahlédneme�do zahraničí,� také�
tam�jsme�velmi�úspěšní.�Podívejme�se�napří-
klad�na naše�projekty�v Litvě,�Bělorusku.�Zís-
kali� jsme�zakázku�v Turecku�a teď�jdeme�po-
měrně�masivně�do Chorvatska.� I v  silniční�
technice�jsme�udělali�kus�dobré�práce.�Stačí�se�
podívat�na obraty�v silniční�telematice,�které�
meziročně�narostly�o téměř�sto�procent.�Sto-
jí�za tím�naše�zakázky�například�v Ázerbájdžá-
nu,�vysoutěžená�zakázka�na údržbu�veřejného�
osvětlení�v Lounech�a tak�dále.

Samozřejmě�že�ten,�kdo�bude�chtít,�najde�
i negativa.�Třeba�to,�že�jsme�mohli�jít�mnohem�
dál�do zahraničí.�Já�ale�tvrdím,�že�na to�společ-
nost�musí�mít�dostatečnou�fi�nanční�rezervu�
a musí�dobře�rozprostřít�své�aktivity.�V opač-
ném�případě�můžeme�zplakat�nad�výdělkem.�
Uvědomme�si,�prosím,�že�naším�hlavním�tr-
hem�vždy�bude�Česká�republika�a případně�
i Slovensko,�kam�budeme�směrovat�naše�úsi-
lí.�Také�občas�slyším,�že�jsme�poněkud�usnuli�
v oblasti�vývoje�mobilní�techniky.�Ano,�ale�to�

je�tím,�že�jsme�se�v této�sekci�stabilizovali�a do-
sáhli�jsme�vysokého�stupně�technologií.�Nic-
méně�pokračujeme�v dalších�úkolech,�jako�je�
například�ověřovací�provoz�vlakového�zabez-
pečovače�LS06�a zcela�nového�zabezpečovače�
LS07.�Také�u „spícího“�projektu��RADIOBLOK�to�
teď�vypadá�velmi�nadějně.�

Síla�společnosti�AŽD�Praha�je�v tom,�že�do-
kážeme�plně� financovat�plán� technického�
rozvoje.�Je�potřeba,�aby�si�to�všichni�uvědo-
mili,�protože�jde�o stěžejní�faktor.�Pokud�to-
tiž�nebudeme�držet�krok�se�světem,�staneme�
se�závislí�na konkurenci,�což� je�cesta�do zá-
huby.�Uvědomme�si�prosím,�že�úspěch�AŽD�
Praha�jsme�postavili�na tom,�že�máme�vlast-
ní� systémy�srovnatelné�se�zahraniční�kon-
kurencí.�Dokonce�si�dovolím�tvrdit,�že�řadu�
produktů�máme�mnohem�kvalitnějších.�Jen�
je�musíme�úspěšně�prosadit�na český� i za-
hraniční�trhy.�

Co�se�týče�budoucnosti,�rok�2014�a 2015�vi-
dím�velmi�pozitivně.�Zde�je�ale�potřeba�dodat,�
pokud�se�neodehraje�něco�zásadně�negativ-
ního�na trhu�anebo�v politice�anebo�pokud�se�
nedopustíme�zásadního�manažerského�po-
chybení.�Uvědomme�si,�že�AŽD�Praha�není�
pupek�světa,�jak�se�možná�někteří�domnívají,�
o každou�zakázku�musíme�velmi�tvrdě�bojo-
vat.�Nic�nám�nepřijde�automaticky�jenom�pro-

to,�že�jsme�AŽD�Praha�a že�máme�dlouholetou�
tradici�na trhu.�Na to�dnes�nikdo�nehledí.�Mu-
síme�mít�jistou�dávku�pokory,�o kterou�prosím�
všechny�v rámci�naší�společnosti.“

Milan Sedlák �

AŽDinfo

Generální ředitel AŽD Praha s.r.o. Ing. Zdeněk 
Chrdle, MBA
 Foto: Petr Dobiášovský

SDRUŽENÍ NÁJEMNÍKŮ ČESKÉ REPUBLIKY
Sdružení� nájemníků� ČR� je� jednotnou� or-
ganizací� působící� na  celém� území� České�
republiky.� Při� uplatňování� svých� progra-
mových� cílů� využívá� SON� svých� poznatků�
z členství�v Mezinárodním�svazu�nájemníků,�
spolupráce�se�státními�orgány�všech�stup-
ňů,�s orgány�samosprávy,�s právnickými�a fy-
zickými�osobami,�které�mají�podobné�cíle.

PROSAZUJE:� oprávněné� požadavky� ná-
jemců�a uživatelů�bytů�a význam�nájemní-
ho�bydlení�pro�občany�při�jednání�s orgány�
státní�správy�a samosprávy

PŘEDKLÁDÁ:�vlastní�návrhy�a náměty�ře-
šení�v bytové�oblasti,�připomínkuje�návrhy�
zákonů,�vyhlášek�a nařízení

ORGANIZUJE:� poradny� SON� s  cílem� po-
skytnout�odborné�konzultace�a pomoc�po-
třebným�v bytové�problematice

SON� je� občanské� sdružení� a  pracuje�
na principu� lidské�solidarity�a neziskovosti.�
V poradnách�jsou�služby�poskytovány�pouze�
členům�SON�a po předložení�legitimace�i čle-
nům�odborových�svazů,� se�kterými�máme�
uzavřené�dohody�o spolupráci.�A právě�jed-
ním�z nich� je�Odborové�sdružení�železničá-

řů,�respektive�NeRV�OSŽ.�Spolupráce�s touto�
organizací�sice�přijde�na šedesát�tisíc�korun�
ročně,�ale�cenné�rady,�které�je�možno�v rámci�
bydlení�získat,�jsou�nedocenitelné.�

Předsedou� Sdružení� nájemníků� ČR� je�
Ing. Milan�Taraba,� jeho�zástupcem�Jan�Vo-
zárik,�členem�výkonného�výboru�SON�Miro-
slav�Novotný,�místopředseda�OSŽ�a�předse-
da�NeRV�OSŽ

Členové�odborů�se�mohou�se�svými�dota-
zy�obracet�na příslušné�pobočky,� jejich�se-
znam�připojujeme:

Jihočeský	kraj�
České	Budějovice�–�Česká�52,�

tel:�604 690 866,�732 420 223,�602 148 876;�
soncb@seznam.cz���

Konzultace:�pondělí�a středa:�9.00�až�17.00�
dle�telefonické�dohody�(v tuto�dobu�je�v pro-
vozu�pevná�linka�386 360 262)

Český	Krumlov�–�Kaplická�ulice�586,�
tel:�724 074 416,�733604828;�son@cmkos.cz

Konzultace:� 1.� úterý� v  měsíci� od  16.00�
do 17.00�hod.�dle�telefonické�dohody

Prachatice�–�tel:�723 318 146,�733 604 828,�
son@cmkos.cz;�pevyk@tiscali.cz

Tábor�–�Kamarýtova�752,�
tel:�733 604 828,�722 003 228,�son@cmkos.cz

Konzultace: 	 1. � a   3 . � středa� v  měsíci�
od  14.00� do  17.00� hod.� dle� telefonického�
objednání

Jihomoravský	kraj
Brno�–�JUDr. Jana�Pejchalová�/advokátka/,

Smetanova�8,�tel:�541 556 159,�608 767 212,�
son@cmkos.cz�

Konzultace:	každý�čtvrtek�14.00�až�17.00�
hod.�na základě�telefonické�dohody,

Brno�–�Žabovřesky�JUDr. Eva�Rujbrová,
Zemkova�20,�tel:�541 260 246,�603 438 660,��
son@cmkos.cz�

Konzultace:�2.�a 4.�úterý�v měsíci�od 14.00�
až�do�17.00�hod.�dle�telefonického�objednání

Kraj	Vysočina
Jihlava�–�Třída�legionářů�2813/10,�

Bývalá�budova�Telecomu,�zvonek�označen�
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názvem:�právní�poradna,� tel:�739 534 648,�
733 604 828,�son@cmkos.cz

Konzultace:�dle�telefonického�objednání�–
čtvrtek�14.00�až�16.00�hod.

Královéhradecký	kraj
Hradec	Králové�–�Gočárova�1620,

tel:�733 604 828,�son@cmkos.cz;�
konzultacehk@centrum.cz�
http://sweb.cz/kubica.j/hlavni.html�

Konzultace: � každý� 3.� pátek� v  měsíci�
od 15.00�do 18.00�hod.�mimo�státních�svátků,�
července�a srpna.

Liberecký	kraj	
Česká	Lípa�–�Sokolská�295/37,

tel:�602 939 403,�602 119 202,�722 605 145,�
son@cmkos.cz���

Konzultace: � každé� pracovní� pondělí�
od 13.00�do�17.00�hod.�dle�telefonického�ob-
jednání

Frýdland	v Čechách�–�(MÚ)�–�
Nám.�T.� G.� Masaryka� 37,� tel:� 733  604  828,�
485 108 927,�son@cmkos.cz��

Konzultace:�dle�telefonického�objednání

Hrádek	nad	Nisou�–�Žitavská�670,�
tel:�733 604 828,�485 108 927,�son@cmkos.cz��

Konzultace:�dle�telefonického�objednání

Liberec � –� Stavební� bytové� družstvo�
�Pozemních�staveb,�Liberec� IV,�Mlýnská�611,�
tel:�485 108 927,�723 842 794,�son@cmkos.cz��

Konzultace:�pondělí:�8.30�až�12.00,�14.00�
až�17.30�pouze�na objednání,�čtvrtek:�8.30�
až  12.00,� 14.00� až� 17.30� pouze� na  objed-
nání.

Turnov�–�Antonína�Dvořáka�293,�
tel:�733604828,�485108927,�son@cmkos.cz��

Konzultace:� dle� telefonického� objed-
nání.

Moravskoslezský	kraj
Frýdek	Místek�–�T.G.M.�650,�

tel:�733 604 828,�son@cmkos.cz��
Konzultace:� dle� telefonického� objed-

nání.

Ostrava � –� Krajské,� poradenské� a  in-
formační� centrum,� ulice� 28.� října� 165/68,�
tel: 604 598 939,

Konzultace:�dle�telefonického�objednání�
Adresa	 pro	 korespondenci:	 Sdružení�

�nájemníků�ČR,�k rukám�pana�Jana�Vozárika,�
ulice�28.�října�165/68�Ostrava.

Bruntál�–�Rýmařovská�8,�tel:�604 598 939,�
602 781 361,�son@cmkos.cz

Konzultace:�2.�a 4.�čtvrtek�v měsíci�14.00�
až 17.00�hod.�dle�telefonické�dohody

Havířov�–�město�–�Palackého�689/2,�
tel:�777810174,�723 697 356,�604 598 939,�
son.havirov@kazaweb.cz,

Konzultace:�2.�a 4.�pracovní�čtvrtek�v měsí-
ci�od 16.30�až�do�18.00�hod.

Ostrava	3�–�Jih�–�Hrabůvka�(Kulturní�dům�
K–TRIO),�Dr. Martínka�1439/4,�tel:�604 598 939,�
775 364 480��

Konzultace:�2.�čtvrtek�v měsíci�od 16.00�
až do 18.00�hod.�dle�telefonické�dohody

Olomoucký	kraj
Olomouc�–�U Kovárny�540/44,�

tel:�585 757 611,�fax:�585 757 660,�733 604 828�
son@cmkos.cz

Konzultace:�pondělí:�7.00�až�11.30,�12.30�
až 16.00�hod.,�čtvrtek:�8.00�až�11.30,�12.30�
až 17.00�hod.

Prostějov�–�Kostelecká�17
(přízemí)�tel:�733604828,�605 765 505,�
http://www.sweb.cz/son.prostejov/index.htm,�
son@cmkos.cz

Konzultace: � pondělí � a  středa:� 15.00�
až  17.00� hod.� /provozní� doba� kanceláře/.�
V  případě� akutního� stavu� se� lze� objednat�
telefonicky� i  mimo� poradenskou� službu:�
GSM: 605 765 505

Šumperk� –� Lidická� 56� tel:� 608  757  787,�
604 598 939,�son@cmkos.cz���

Konzultace:�pondělí,�středa�9.00�až�11.20,�
12.30�až�17.00�hod.

Plzeňský	kraj
Plzeň�–�Houškova�35,�

tel:�774 705 728,�sonplzensko@seznam.cz��
Konzultace:�dle�telefonického�objednání:�

GSM:�774 705 728

Praha�
Praha	3-Žižkov�–�Celostátní� informační�

centrum�pro�bydlení,�

Nám.�W.�Churchilla�1800/2,�tel:�234 463 343,�
733 604 828,�son@cmkos.cz��

Konzultace:	dle�telefonické�dohody

Praha	8�–�Kollárova�18�tel:�602 363 066,�
733 604 828,�603 735 613,�bd-info@bd-info.cz��

Konzultace:	pouze�dle�telefonického�ob-
jednání�

Středočeský	kraj
Mladá	Boleslav�–�Husova�192,�

tel:�485 108 927,�son@cmkos.cz��
Konzultace:�dle�telefonického�objednání�

�/�kancelář�senátora�p. Jaromíra�Jermáře/

Ústecký	kraj
Ústí	nad	Labem,�V Jirchářích�705/3,�

tel:�603 230 694,�777 792 111,�723 620 182,�
son@cmkos.cz���

Konzultace:� pondělí� od  12.00� do� 17.00�
hod.,�středa�od 11.00�do�16.00�hod.�(po telefo-
nické�dohodě�i mimo�úřední�dny).

Zlínský	kraj
Holešov�–�Masarykova�631,�tel:�733 604 828,��

son@cmkos.cz��
Konzultace:�pouze�dle�telefonického�ob-

jednání

Uherské	 Hradiště , � Masarykovo� nám.�
157/8,�tel:�733 604 828,�son@cmkos.cz��

Konzultace:�dle�telefonického�objednání

Zlín�–�Tř.�Tomáše�Bati�1547�tel:�733 604 828�
Konzultace:�pouze�dle�telefonického�ob-

jednání.

Foto: Jan Buchta
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Omezení	platnosti	jízdenek	FIP	ve vybra-
ných	vlacích	osobní	přepravy	společnos-
ti	DB	AG

S účinností�od 15.�prosince�2013�se�zavá-
dí�ve vlacích�osobní�přepravy�společnosti�DB�
AG�nová�omezení�využití�volných� jízdenek�
FIP.�Tato�omezení�se�týkají�uvedených�spojů�
v uvedených�úsecích.�

Jmenované�zakázané�dny�se�vztahují�na pří-
slušný�den�v týdnu�nezávisle�na tom,�zda�ten-
to�den�připadne�na svátek�nebo�ne.�

Držitelé�volných�jízdenek�FIP�v uvedených�
vlacích�budou�při�předložení�jízdenky�FIP�po-
važováni�za cestujícího�bez�platného�jízdního�
dokladu�a budou�požádáni�o zaplacení�jízdné-
ho�dle�předepsaného�tarifu.�

Dále�jsou�stále�v platnosti�povinné�příplat-
ky�včetně�povinných�rezervací�ve vlacích�typu�
ICE�Sprinter,�kde�je�cestující�povinen�uhradit�
povinný�příplatek�včetně�rezervace�ve výši�
11,50�EUR�pro�2.� třídu�vozovou�nebo�16,50�
EUR�pro�1.�třídu�vozovou.�

Zároveň�je�ve vlacích�DB�AG�zavedena�třída�
Comfort.�Touto�třídou�je�možné�cestovat�pou-
ze�v případě,�že�je�cestující�členem�věrnostní-
ho�programu�společnosti�DB�AG.�

Tato�omezení�se�také�týkají�jízdních�dokla-
dů�FIP�s označením�„bez�příplatku“�nebo�„slu-
žební�cesta“.�Dále�není�možné�ve zmíněných�
vlacích�použít�průkaz�FIP�na 50�%�slevu�jízd-
ného.�

Tato�omezení�platí�od 15.�prosince�2013�
do 14.�června�2014,�kdy�budou�nahrazena�no-
vým�zněním.�

Vzájemné	uznávání	jízdních	výhod	mezi	
ČD,	a.s.	a ZSSK,	a.s.	pro	rok	2014	

Dne�21.� listopadu�2013�byl�podepsán�do-
datek�č.�13�ke Smlouvě�o vzájemném�uznává-
ní�jízdních�výhod�mezi�Českými�drahami,�a.s.�
(dále�jen�ČD)�a Železničnou�spoločnosťou�Slo-
vensko,�a.s.�(dále�jen�ZSSK)�pro�rok�2014.�Níže�
uvedené�podmínky� jsou�platné�od 1.� ledna�
do 31.�prosince�2014.�

1.�Všechny�platné�železniční�průkazky�ak-
tivované�v čipových�kartách�vydávaných�ČD�
opravňují�jejich�držitele�ve vlacích�ZSSK�k:�
 � bezplatnému� používání� všech� vlaků�

osobní�dopravy�ve vozové�třídě�vyznačené�
na železniční�průkazce,�vyjma�použití�vlaků�
IC�a komerčních�vlaků,�které�je�možné�pou-
žít�pouze�po uhrazení� jízdného�podle�osob-

ního�tarifu�ZSSK�určeného�pro�vlaky�provozo-
vané�mimo�Smlouvu�o dopravních�službách�
ve veřejném�zájmu�(Prepravný�poriadok�ZSSK�
pre�IC�vlaky�na trase�Bratislava�–�Košice�a späť“,�
časť�C,�článok�C.1.1.1,�kategórie�IV),�
� bezplatné�přepravě�na tratích�Tatranské�

elektrické�železnice�(TEŽ)�a Ozubnicové�že-
leznice�(OŽ).�

2.�Všechny�platné�železniční�průkazky�akti-
vované�v čipových�kartách�vydávaných�ZSSK�
opravňují�jejich�držitele�ve vlacích�ČD�k:�
 � bezplatnému� používání� všech� vlaků�

osobní�dopravy�ve vozové�třídě�vyznačené�
na železniční�průkazce,�
 � bezplatné�přepravě�na visuté� lanové�

dráze�Liberec-Horní�Hanychov–Ještěd�a zpět,�
� použití�vlaků�SC�po zakoupení�povinné�

místenky�v rozsahu�pro�cestující�s jízdním�do-
kladem�dle�předpisu�ČD�Ok�9�a ČD�Ok�10�pro�
1.�nebo�2.�vozovou�třídu.�

3.�Všechny�platné�železniční�průkazky�akti-
vované�v čipových�kartách�vydávaných�ZSSK�
a ČD�neopravňují�jejich�držitele�k:�
� bezplatnému�vydání�místenky,�místen-

ky�SC,�lůžkového�nebo�lehátkového�příplatku,�
 � bezplatné� přepravě� zavazadel� a  to�

ani� jako�spoluzavazadlo�či�při�využití� služ-
by�úschova�během�přepravy�(ČD)�/�pojízdné�
úschovny�zavazadel�(ZSSK),�
� bezplatnému�použití�autobusových�spo-

jů�ČD�Bus�a Airport�Express.��
4.�Ostatní�jízdní�doklady:�
Vzájemně�se�neuznávají�volné�jízdenky�
� zaměstnanců�ZSSK�vydané�v rámci�před-

pisu�Ok�10�ZSSK�a v rámci�dalších� interních�
opatření�ZSSK�(ve vlacích�ČD),�
� zaměstnanců�ČD�vydané�v rámci�předpi-

su�Ok�9�ČD�a v rámci�dalších�interních�opatře-
ní�ČD�(ve vlacích�ZSSK).�

Před� jízdou�na Slovensko�doporučujeme�
ověřit�na pokladní�přepážce�ČD�s UNIPOK�
nebo�na příslušném�personálním�útvaru,�kde�
je�držitel�In-karty�s aplikací�železniční�průkaz-
ka�v evidenci�jízdních�výhod,�zda�po úhradě�
prolongační�částky�byla�In-karta�s aplikací�že-
lezniční�průkazka�aktualizována.�Aktualizaci�
In-karty�stačí�provést�po úhradě�prolongační�
částky�pouze�jednou.�

Kontrolu�aktualizace�In-karty�lze�ověřit�také�
na internetových�stránkách�http://www.cd.cz 
v odkazu�na volbu�„In-karta“�a dále�„Moje�In-
karta“�nebo�přímo�na https://moje.inkarta.cz/. 
K tomu�je�nutné�požádat�o bezplatné�přidě-
lení�hesla�na pokladní�přepážce�ČD�s UNIPOK�
nebo�na personálním�útvaru�dle�evidence�dr-
žitele.�Pro�přístup�na uvedenou�stránku�je�nut-
né�uvést�číslo�In-karty�a heslo.�

Informujeme�všechny�držitele� In-karty,�že�
časový�doplatek�do 1.�třídy�vozové�zakoupený�
dle�tarifu�TR�10�neplatí�pro�přepravu�v 1.�vozo-
vé�třídě�vlaků�cizích�železničních�správ,�včet-
ně�Slovenska.�

Ing. Věra Marková 
ředitelka personálního odboru

ČD, a.s.
Foto: Jan Buchta

PROLONGACE PRO ROK 2014



NEDRÁŽNÍ OBZOR � 7

Řidiči,�kterým�se�blíží�60.�narozeniny,�ušetří�čas�
i peníze.�Od začátku�loňského�července�totiž�
začíná�platit�novela�zákona�o provozu�na po-
zemních�komunikacích,�která�mění�věkovou�
hranici�pro�lékařskou�prohlídku.

Dosud�platilo,�že�řidiči�museli�povinně�pod-
stoupit�lékařskou�prohlídku,�která�doloží�jejich�
způsobilost�k řízení�motorového�vozidla,�těs-
ně�před�završením�šedesátky.�Díky�rozhodnu-
tí�Poslanecké�sněmovny�z loňského�února�do-
stanou�pět�let�k dobru.�A rovněž�ušetří�zhruba�
300�až�500�korun,�což�je�obvyklá�cena�za tuto�
prohlídku�v sazebníku�praktických�lékařů.

První�vyšetření�tak�budou�muset�řidiči�pod-
stoupit�až�v pětašedesáti�letech�–�tedy�ve věku,�
kdy�dosud�museli�přijít�k lékaři�již�podruhé.

Smůlu�měli�ti,�kteří�se�narodili�například�30.�
června�1953.�Pro�ty�platilo�ještě�staré�pravidlo,�
tedy�na prohlídku�museli�zajít�ještě�před�svý-
mi��60.�narozeninami.

Původně�poslanci�navrhovali,�že�by�se�věk�
pro�povinnou�první�řidičskou�prohlídku�posu-
nul�až�na 68�let.�Nakonec�ale�zvítězila�kompro-
misní�varianta.�Ta�je�výsledkem�diskuse�o tom,�
zda�zvýšení�věkové�hranice�nepovede�ke zvý-
šení�počtu�dopravních�nehod.�Statistiky�to�
však�nepotvrzují.

S vyšším�věkem�rostou�určitá�zdravotní�ri-
zika,�která�mohou�mít�vliv�na schopnost�říze-
ní�motorového�vozidla,�jako�je�zhoršování�zra-
ku,�ztráta�schopnosti�koncentrace,�zpomalení�
reflexů�a pod.

Pro�řidiče�to�znamená,�že�po první�prohlíd-
ce�v 65�letech�bude�následovat�druhá�v 68�le-
tech�a třetí�v sedmdesáti.�Pak�již�vždy�každé�
dva�roky.

Odborníci�poukazují�na to,�že�řidiči�by�ne-
měli� tuto�povinnost�zanedbávat.�Potvrzení�
o lékařské�prohlídce�je�důležitým�dokumen-
tem,�třeba�když�řidič-senior�způsobí�doprav-
ní�nehodu.�Na absenci�prohlídky�a dokladu�
o ní� je�nahlíženo�jako�na absenci�řidičského�
průkazu.�

Za takových�okolností�by�se�mohlo�stát,�že�
pojišťovna�po řidiči,�který�nehodu�způsobil,�
bude�následně�vymáhat�škodu,�kterou�již�pro-
platila�poškozenému.�Může�přitom�jít�o stovky�
tisíc�či dokonce�miliony�korun.� -red-

Motorová�vozidla�mohou�od 1.� listopadu�až�
do 31.�března�za souvislé�vrstvy�sněhu�či�nále-
dí�jezdit�pouze�se�zimními�pneumatikami.�Pře-
sto�řada�řidičů�svá�auta�vůbec�nepřezula�nebo��
má�vzorky�natolik�ojeté,�že�je�možno�je�pova-
žovat�za letní.�

Za jízdu�s letním�obutím�však�motoristům�
při�silniční�kontrole�hrozí�pokuta�až�2500�ko-
run,�v případě�nehody�i tvrdé�sankce�od po-
jišťovny.

Každý�rok�se�tak�pojišťovny�setkávají�s de-
sítkami�škod,�u kterých�kvůli�nevhodným�gu-
mám�požadují�po vinících�nehody�vyplacení�
náhrady�poškozenému�za způsobenou�škodu.�
Jejich�klienti�totiž�stále�podceňují�fakt,�že�sje-
té�nebo�nevhodné�obutí�může�zásadně�ovliv-
nit�nejen�samotný�vznik�škody,�ale�i rozsah�je-
jich�následků.

Do problémů�se�může�dostat�i řidič,�který�se�
například�vydá�na cestu�do hor�s letními�pne-
umatikami,�neboť�je�zrovna�sucho.�Ale�proto-
že�při�návratu�napadne�sníh,�havaruje.

Problém�může�přivodit� i  rezerva.�Pokud�
není�kontrolována,�může�být�podhuštěná,�
nebo�zpuchřelá,�sjetá�či�jinak�poškozená.

Stačí�však�i to,�má-li�rezerva�pouze�letní�vzo-
rek.�Řidič�tak�riskuje�kromě�poškození�majet-
ku� i zdraví�a životy.�Kromě�toho�pojišťovně�
uhradí�náklady,�které�pojišťovna�vyplatila�po-
škozeným.

Nejezdit�v zimním�období�na letních�pne-
umatikách� je�v zájmu�řidičů,� i když�zrovna�
bude�suchá�vozovka.�Letní�gumy�totiž�ztrá-
cejí�své�pozitivní�vlastnosti�již�při�teplotě�pod�
sedm�stupňů�a enormě�se�prodlužuje�brzd-
ná�dráha.

Podle�platné�právní�úpravy�nesmí�mít�zimní�
pneumatika�u osobních�aut�hloubku�dezénu�
nižší�než�čtyři�milimetry,�u vozidel�o hmotnos-
ti�nad�3,5�tuny�je�na hnacích�kolech�tento�limit�
dokonce�šest�milimetrů.�Pokud�se�tato�povin-
nost�dodrží,�lze�v zimě�jezdit�i na protektoro-
vaných�pneumatikách.

Má-li�řidič�tzv.�celoroční�pneumatiky,�musí�
počítat�s tím,�že�se�více�opotřebovávají�a jsou�
vhodné�spíše�pro�městský�provoz.

Povinnost�jezdit�za sněhu�a náledí�pouze�se�
zimními�pneumatikami�sice�platí�do 31.�břez-
na,�v některých�úsecích�ale�může�být�dokonce�
až�do 30.�dubna,�případně�i déle�umístěna�do-
pravní�značka�Zimní�výbava�s doplňkovou�ta-
bulkou,�přikazující,�za jakého�stavu�a počasí�je�
třeba�mít�zimní�pneumatiky�nebo�dokonce�ře-
tězy.�� -red-

Nad	pětašedesát	let	se	bez	lékařské	prohlídky	neobejdete

NEPŘEZULI	JSTE	A BOURALI?	
POJIŠŤOVNA	BUDE	CHTÍT	PENÍZE	ZPÁTKY

Radíme řidičům

Foto: Jan Buchta
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Téma�dnešního�povídaní� je�denním�chle-
bem�neurologů�a rehabilitačních�lékařů�–�
bolest	zad.

Každý� při� bolesti� zad� ihned� sáhne�
po analgeticích.�Nelze�proti�tomu�nic�na-
mítat,�pokud�jsou�bolesti�silné�a nedají�se�
vydržet.�Není�to�však�léčba.�Z dlouhodobé-
ho�hlediska�může�být�nadužívání�analge-
tik�pro�člověka�škodlivé.�Léčba�bolestí�zad�
je�věcí�lékařů.

Bolest�je�subjektivním�příznakem,�jehož�
existenci,�kvalitu�ani�intenzitu�nemůžeme�
objektivizovat�žádným�vyšetřením�a mu-
síme se spolehnout na údaje nemocného.�
Správné�posouzení�a hodnocení�bolesti�je�
pro�diagnostickou�a terapeutickou�rozva-
hu,�i pro�osud�nemocného,�zásadní.

Bolesti	zad�patří�mezi� tzv.�civilizační	
choroby,�jsou�častější�než�bolest�hlavy.�Ze�
statistik�vyplývá,�že�bolesti�zad� jsou� jed-
ním�z nejčastějších�důvodů�návštěvy� lé-
kaře,�jednou�z nejčastějších�příčin�pracov-
ní�neschopnosti,�neboť�postihují�převážně�
nemocné�v produktivním�věku�(mezi�30�až�
55�lety).�Roční�výskyt�bolesti�zad�u popu-
lace�v produktivním�věku�činí�zhruba�30�
až�40�%,�5�až�10�%�osob�z tohoto�počtu�se�
dostane�do pracovní�neschopnosti�a stej-
né�procento�nemocných�vykazuje�znám-
ky�přechodu�do chronicity.�Na invalidních�
důchodech�se�bolesti�zad�podílejí�z 50�%�.�

Potíže�trvající méně než 3 měsíce nazý-
váme�akutní�a trvající déle než 3 měsíce�
chronické.�U 20�až�30�%�pacientů�s akutní-
mi�obtížemi�sledujeme�přechod�do chro-
nicity.�

Páteř� tvoří� pomyslnou� osu� zad.� Dělí�
se�na krční,	hrudní,	bederní,	křížovou	
a kostrční.� Je�dvakrát�esovitě�prohnutá,�
což�jí�dodává�na pružnosti.�V horní�části�se�
na krční�páteř�napojuje�hlava,�ve střední�
části�na hrudní�obratle�–�žebra,�ve spodní�
části�–�pánev.�Páteř�je�složena�z 34	obrat-
lů,�jejichž�tělem�prochází�mícha.�Z výběžků�
po stranách�vychází�nervy	a cévy.�Jednot-
livé�obratle� jsou�spojeny�meziobratlový-
mi�klouby�a vazivem.�Mezi�těly�obratlů�jsou�
pružné�meziobratlové�destičky� (plotén-
ky),�které� jsou�vyplněny�gelovitou�hmo-
tou�a plní�funkci�tlumiče�nárazů�při�pohybu�
(chůzi,�běhu,�skákání�a otřesech).�Nejdůle-
žitější�je�přitom�ochrana�hlavy�před�případ-
ným�poškozením.�Aby páteř dobře fungo-
vala a nebolela,�musí�být�zpevněna dobře 
vyvinutými zádovými	a břišními	svaly.�
Pokud� je�vše�dobře�vyvážené,�záda� jsou�
vzpřímená,�lze�pak�hovořit�o správném�dr-
žení�těla.

Páteř	je	kostěná	ochrana	míchy.	Slou-
ží	člověku	k pohybu	těla	do všech	stran.

Vertebrogenní	alogický	syndrom�–�je�
bolestivé	onemocnění	páteře	prováze-
jící	poruchy	jejích	kloubů,	vazů,	mezi-
obratlových	plotének,	okolních	svalů.�
Projevuje�se�bolestmi�v příslušném�úse-
ku�páteře,�často�je�patrná�iradiace�(vystře-
lování)�bolesti:�do hlavy�(cervikokraniální�

syndrom),�ramen�a horních�končetin�(cervi-
kobrachiální�syndrom),�hrudníku�a dolních�
končetin�(lumbalgie,� ischialgie).�Bývá�po-
rušena�hybnost�páteře,�je�patrný�spasmus�
paravertebrálních�svalů.�Při�neurologickém�
vyšetření�je�třeba�pátrat�po útlaku�míšních�
kořenů�(kořenový�syndrom)�při�prolapsu�
(výhřezu)�meziobratlové�ploténky.�

Terapie�–�léky,�uvolňující�svaly�(myorela-
xancia)�a tlumící�bolest�(analgetika),�obstřik�
–�infi�ltrace�lokálním�anestetikem,�klid,�vý-
znam�má�fyzioterapie�a důležitá�je�preven-
ce�(cvičení,�rehabilitace)

Lumboischiadický	 syndrom� –� one-
mocnění	bederní	páteře,�projevující�se�
bolestivostí	a omezením	hybnosti�be-
derní�oblasti,�současné�dráždění	míšních	
kořenů� (radikulární� syndrom)� způsobu-
je vyzařování bolesti do dolní končetiny.�
Příčinou� je� obvykle� výhřez� –� (prolaps)�
meziobratlové	ploténky.�Přesněji� jejího�
pulpózního� jádra,�způsobující�útlak�míš-
ních�kořenů�a kořenový syndrom.�Vzniká�
nejčastěji�v dolní�bederní�oblasti,�vzácně-
ji�může�postihnout�i jiné�úseky�páteře.�Ně-
kdy�mu�předcházejí�mírnější�bolesti,� jin-
dy�vzniká�náhle,�mnohdy�po prudkém	či	
neobvyklém	pohybu.�Ploténka�vyhřezá-
vá�do strany�laterální�(zevní,�boční,�mimo�
střed),�vzácněji�může�dojít�k výhřezu�smě-
rem�do míšního�kanálu�-�mediální�(střed-
ní,�ke středu).�Podle�postiženého�kořene�
se�rozvíjejí�příslušné�příznaky.�Výhřez�krč-
ní�ploténky�způsobuje�cervikobrachiální�
syndrom,�vzácný�výhřez�mediální�by�mohl�
vést�k projevům�na horních�i dolních�kon-
četinách.�Výhřez�hrudní�ploténky�je�klinic-
ky�méně�nápadný�a může�simulovat�řadu�
onemocnění�srdce,�trávicího�či�urogenitál-
ního�systému.�Při�útlaku�míšních�sakrálních�
kořenů�vznikají�navíc�obtíže�v oblasti�ko-
nečníku,�močového�měchýře�a pohlavních�
orgánů�s poruchou�sfinkterů� (svěračů) –�
syndrom�kaudy.�

Při�vyšetření�nacházíme� stažení� svalů�
okolo�páteře� (paravertebrální�spasmus),�
omezení�hybnosti,�poruchy�citlivosti,�brně-
ní,�mravenčení,�změny�refl�exů�a při�delším�
trvání�i úbytek�(atrofi�e)�svalové�hmoty.�Bo-
lest�se�zvyšuje�např.�při�zakašlání�či�defeka-
ci� (stolice).�Vyšetření�může�být�doplněno�
RTG�páteře,�CT�popř.�MR.

Léčba�může�být�konzervativní� tj.�klid,�
tlumení�bolesti,�obstřiky,�fyzioterapie,�trak-
ce,�akupunktura�aj.�Některé�stavy�např.�syn-
drom�kaudy,�mediální�výhřez�však�vyžadují�
včasný�chirurgický�zákrok.�Důležitá�je�ná-
sledná�rehabilitace,�která�je�i prevencí�před�
opakováním�(recidivou)�výhřezu.�

Páteř�má�prostřednictvím�funkčních�re-
akcí�značné�kompenzační�možnosti.�Za pří-
znivé�funkční�situace�má�i výrazné�schop-
nosti�autoreparační.�Je�mnoho�pacientů,�
u kterých�funkční�kompenzace�způsobuje,�
že�morfologický�či�strukturální�nález,�často�
i výrazný,�se�prokazuje�bez�neurologické-
ho�nálezu�a není�hlavním�důvodem�chro-
nických�obtíží.�

Pro�zlepšení�stavu�jsou�nejčastěji�přede-
psány�rehabilitace�–�to se většině pacien-
tů nelíbí, pohyb nepovažují za  léčebný 
proces. Rehabilitace�probíhají�na speciali-
zovaném�pracovišti�a jejich�délku,�způsob�
a rozsah�určuje� lékař.�Může� jít�o masáže,�
nahřívání�(parafínem,�bahnem�či�umělým�
sluncem),�cvičení,�koupání�ve speciálních�
vanách�nebo�bazéncích,�elektro�či�mag-
netoléčbu.�Při�chronických�bolestech�zad�
se�doporučují� �cílené�a pravidelné�cvičení�
(např.�jóga,�strečink).

O zdraví s MUDr. Gabrielou Ritterovou
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Text a foto: Jana Petříková

Kultura

 

Blížil�se�konec�roku�a začínal�předvánoční�shon�a stres.�Jak�ho�elegantně�zvládnout�nebo�alespoň�
maličko�zmírnit?�Jednoduše,�vsadila�jsem�na kulturu,�na koncert!�Já�si�totiž�oblíbila�rockovou�le-
gendu�–�skupinu�KATAPULT.�Hráli�letos�po celé�republice�a jsem�ráda,�že�nezapomněli�vystoupit�
v Praze,�ve známém�rockovém�klubu�na Praze�5,�ve FUTURU.�V roce�2012�oslavila�skupina�padesát�
let�svého�trvání�a loni�oslavil�Olda�Říha�–�frontmen��skupiny�Katapult�(foto�č.�1)�–�své�pětašedesáté�
narozeniny.�Ale�to�mu�v žádném�případě��neubralo�na elánu�a leckterý�trénovaný�třicátník�by�mu�
mohl�jeho�kondičku�závidět.�Hrát�a zpívat�celé�tři�hodiny�bez�jediné�přestávky�je�přece�jen�nároč-
né.�Samotný�koncert�začal�autogramiádou�(foto�č.�2)�a focením�s diváky�(foto�č.�3)�a poslední�opoz-
dilci�popřáli�Oldovi�k narozeninám.�Zazněly�jak�staré�tak�nové�songy,�dokonce�rockově�upravená�
píseň�Ó�Zuzano�od Waldemara�Matušky.�Skupinu�čekaly�do konce�roku�ještě�dva�koncerty�a pak�
nová�koncertní�šňůra�v roce�2014.�Držím�všem�členům�skupiny�palce�a samozřejmě�jim�FANDÍM!

Hudební	dýchánek	v PRAZE	v rockovém	klubu	FUTURUM
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Toulky Miroslava Glosse

KrupKa je hezKá i v zimě a posKytne Krásný výhled
V prvním�čísle� letošního�Zpravodaje�NERVu�
jsem�přiblížil�pár�prací�z dílny�výtvarnice�Ale-
ny�Kartákové.�Ta�má�svůj�ateliér�právě�v tom-
to�městečku.�Pod�hradem,�nebo�spíše�z toho�
co�z něj�zbylo.�Samotná�Krupka�je�sotva�5�kilo-
metrů�od Teplic�a ještě�před�pár�lety�sem�bylo�
možné�dojet�i „kozí�dráhou“.�Ta�sice�občas�fun-
guje,�ale�už�jen�jako�nostalgické�jízdy.�Sláva�
Krupky�jako�hornického�města�už�zanikla,�kdy-
si�se�tu�těžil�cín�a dokonce�i stříbro.�Slávu�měs-
ta�připomene�už�jen�expozice�v místním�mu-
zeu.�Krupka�je�také�známá�díky�lanovce,�která�
vede�na Komáří�vížku�a kdysi�patřila�i Českým�
drahám.�Je� to�ale�městečko�stále�malebné�
a turisty�navštěvované,�díky�zachovalým�do-
mům�na hlavní�ulici,�která�je�do kopce�a tou-
to�ulicí�můžete�vyjet�právě�až�na Komáří�víž-
ku�a minete�již�uzavřenou�šachtu�Starý�Martin,�
která�je�zčásti�přístupná�jako�památka�na těž-
bu.�Kousek�pod�místním�muzeem�vede�cesta�

na hrad�Krupka,�vyjet�se�dá�autem�až�na ná-
dvoří.�Hrad�byl�vybudován�počátkem�14.�sto-
letí,�nejspíše�na samém�konci�vlády�Václa-
va�II.�První�doklad�o něm�je�z roku�1330,�kdy�
král�Jan�Lucemburský�daroval�hrad�Krupku�
míšeňskému�šlechtici�Těmovi�z Koldic.�Ten�
byl�významnou�postavou�dvora�Jana�Lucem-
burského�a doprovázel�krále�i při�jeho�dobro-
družných�cestách�Evropou.

Po třicetileté�válce�zůstal�hrad�pustý�a měnil�
se�ve zříceninu.�Šternberkové�nechali�postavit�
v letech�1695�až�1697�v prostorách�někdejší-
ho�hradu�u prostřední�bašty�úřední�dům,�kte-
rému�se�říkalo�Horský�zámek.�Z něj� je�dnes�
útulná�restaurace�s nabídkou�dobrého� jíd-
la.�Nejvíce�to�tady�žije�při�letních�slavnostech.�
Z ochozu�hradu� je�krásný�výhled�na město�
Krupka�a na Teplice.�Právě�z Teplic�od hlavní-
ho�nádraží�se�sem�pohodlně�dostanete�linkou�
147�za pár�minut.
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Toulky Miroslava Glosse

MAGICKÁ	MÍSTA,	KTERÁ	MOŽNÁ	NEZNÁTE

MAGICKÁ	MÍSTA	ZVOU	K NÁVŠTĚVĚ

Je�jich�u nás�požehnaně�a dnes�už�je�najdete�
i v knihách,�které�vám�poskytnou�také�všech-
ny�informace,�čím�jsou�magická.�Jsou�to�pře-
devším� místa� spojená� se� staletou� historií�
jejich�vzniku,�nebo�osobami,�které�zde�pobý-
valy,�a která�mají�v našich�dějinách�své�místo.�
Jedním�z míst,�které�jsme�už�před�lety�objevi-
li�a kam�se�každý�rok�alespoň�na chvíli�vrací-
me,� je�klášter�karmelitánů�v Kostelním�Vyd-
ří,�nedaleko�od Dačic.�Je�to�Mariánské�poutní�
místo�s kostelem�P. Marie�Karmelské�a kláš-

terem.�Jde�o velký�areál,�dokonale�udržova-
ný,�kde�můžete�i nějaký�čas�zůstat�a ubytovat�
se,�pokud�byste�měli�potřebu�v klidu�rozjímat.�
Nejnovější�stavbou�je�velmi�moderní�prodej-
na�knih,�která�patří�karmelitánům,�a kromě�
mnoha�knih�tady�najdete�překrásné�dřevě-
né�plastiky�s náboženskou�tématikou�od sou-
časných�výtvarníků.�Nepochybně�vás�zaujme�
moderní�a dokonalá�kovářská�práce�zábrad-
lí�podél�kostela.�Určitě�na vás�dýchne�zvlášt-
ní�klid�a duch�tohoto�místa.�Nesmíte�ovšem�

přijet�v době�konání�pouti,�to�je�prostor�pod�
klášterem�plný�pouťových�atrakcí�a krám-
ků�a na klid�můžete�zapomenout.�S historií�
vzniku�a dějinnými�událostmi�se�seznámíte�
na místě,�nebo�si�k tomu�zakoupíte�nějakou�
knihu,�kterých� je�o  tomto�místě�bezpočet.�
Ještě� než� odejdete,� nezapomeňte� navští-
vit�hrobku�rodu�svobodných�pánů�Dalbergů,�
majitelů�dačického�zámku,�která�je�přes�silni-
ci�přímo�naproti�klášteru.

Dnes�už�patří�k památkám,�které�se�podařilo�
zachránit.�Je�dobře�viditelné�z Úštěku,�měs-
tečka�s mnoha�vzácnými�domy�obklopujícími�
staré�náměstí,�nově�obnovenou�synagogou.�
Tři�kilometry�odtud�je�vidět�dvě�věže�Kalvá-
rie�u�Ostré.�Ještě�před�dvěma�lety�to�vypada-
lo,�že�tohle�kdysi�slavné�poutní�místo�skončí�
jako�ruina.�Od roku�2005�bylo�zásluhou�„Spo-
lečnosti�pro�obnovu�památek�Úštěcka“�po-
stupně�zastaveno�chátrání�a v roce�2011�byla�
obnovena�křížová�cesta.�Hejtman�jezuitské-
ho�panství�z nedalekých�Liběšic�nechal�tento�
areál�se�dvěma�věžemi�a dlouhým,�pískovco-
vým��schodištěm�postavit�v letech�1704-1707,�
stavitelem�měl�být�Octavián�Broggio,�který�
na Litoměřicku�působil�a zanechal�řadu�pa-
mátek.�Zdaleka�viditelné�jsou�dvě�věže,�kaple�
jsou�tu�ale�tři,�symetricky�uspořádané.�Podél-
ná�kaple�symbolizuje�Boží�hrob,�horní�terasa�
pak�Zahradu�getsemanskou.�Schodiště�i kaple�
jsou�dnes�opraveny�a je�odtud�krásný�výhled�
na Úštěk�a  jezero�Chmelař.�Po silnici�z Úště-
ka� je�místo�dobře�přístupné.�Kdo� je�dobrý�
chodec,�může�spojit�Ostré�ještě�s vycházkou�

na hrad�Helfenburk,�cesta�k němu�je�značena�
na silnici�k Ostrému�od Úštěka.
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Přítel�Alfréd�mě�pozval�na zabijačku.�Říkal�
jsem�si,�to�je�něco�pro�mě.�Řádně�jsem�se�

připravil.�Dvě�pětadvacetilitrové�konve�na po-
lévku�a čtyři�lodní�kufry�na maso.�Když�přije-
lo�nákladní�autotaxi,�vše�jsem�naložil�a vydal�
se�na cestu.�Konečně�jsem�dorazil�do vesnice.�
Podle�získaných�informací�jsem�měl�hledat�ve-
liký�dům�u silnice.�Jenže�hledejte�mezi�pade-
sáti�velkými�domy�u silnice,�který�je�ten�pravý.�

Tak�jsem�to�vzal�z kraje�a po dvouhodino-
vém�hledání�jsem�dorazil�k cíli.�

Prase�už�na mě�čekalo.�Netrpělivě�chrochta-
lo�a řezník�taky.�Jaká�to�idylka.�Jako�opsa-

ná�z dívčího�románku.�Dvě�něžné�duše�spja-
té�stejným�myšlením.�Jenže�zvíře�projevilo�
daleko�více�ducha�přítomnosti,�když�zaútoči-
lo�první,�a tak�se�řezník�zachránil�jen�skokem�
do chlévské�mrvy.�Zvíře�vyběhlo�mezi�nás.�
V tom�okamžiku�jsem�si�vzpomněl�na Šimko-
vu�a Grosmanovu�povídku�„Jak�jsme�chova-
li�užitečné�zvíře“,�kde�prase�řádilo�podobným�

způsobem.�Zvláště�když�mě�ta�potvora�šlápla�
na nohu�a přirazila�ke stěně�chléva.

Situaci�zachránil�majitel�čuněte,�který�se�
vrhl�pašíkovi�kolem�krku�a držel�ho�dlou-

ho�vášnivě�v objetí,�až�prase�chcíplo.�Pochopil�
jsem,�proč�je�již�potřetí�vdovcem.�Společným�
úsilím�jsme�zvíře�vytáhli�na dvorek�a začali�se�
těšit�na vepřové.�Nyní�začala�ta�pravá�práce.�

Už�jsem�se�nemohl�dočkat�a prase�v duchu�vá-
žil.�Odhadl�jsem�ho�tak�na pět�metráků.

Začali�jsme�vepře�holit.�Když�jsme�poodha-
lili� jeho�zadní�část,�připomnělo�mi�jednu�

paní,�které�na plovárně�spadly�plavky.�Nyní,�
když�uvidím�někomu�padat�plavky,�určitě�mi�
připomene�tohle�čuně�a v duchu�budu�počí-
tat,�kolik�by�z něj�bylo� jitrnic.�Vraťme�se�ale�
k práci.

Jelikož�jsme�museli�čekat�než�přijede�auto-
jeřáb,�aby�zvíře�zvedl,�zalévali�jsme�se�not-

ně�pravou�slivovicí�vyrobenou�z denaturo-
vaného� lihu.�Bylo�nám�krásně.�A když� jsme�
za pomoci�pásového�traktoru�prase�stáhli,�
byli�jsme�již�téměř�u cíle.�Výroba�jelit�a jitrnic�
mě�už�tolik�nezaujala.�Zčásti�proto,�že� jsem�
jich�viděl�příliš�mnoho,�zčásti,�že�byly�poně-
kud�rozmazané.

To�je�asi�všechno,�co�si�pamatuji�z tohoto�
krásného�dne.�Dnes,�když�ležím�v nemoc-

nici�a léčím�se�na následky�přejezení�a otravu�
alkoholem,�vzpomenu�s úctou�onoho�zvířete,�
jež�to�způsobilo.�

Zabijačka�je�holt�dobrá�věc.�Je�to�nezapo-
menutelný�zážitek.

(Vyňato�a�upraveno�z�rukopisu�povídkové�
knihy�Z�mého�života)

ZABIJAČKA

Jak má podle Evropské unie vypadat správná (veřejná) zabijačka, zachytil v jihomoravských Pe-
trovicích objektivem svého fotoaparátu Jan Buchta. Aktivně se na ní podílel i předseda Výboru 
OSŽ OHL ŽS Oldřich Sobol (na horním snímku vpravo druhý zleva)

Milan Sedlák – To se může stát pouze mně!

V tomto�měsíci�slaví�narozeniny:�

Jaroslav�Pejša�–�předseda�OSŽ

Hana�Žajdlíková�–�ŽPSV�Uherský�Ostroh

Pavel�Berger�–�FEREX�Liberec

Blahopřejeme


